

РОССИЙСКАЯ АКАДЕМИЯ НАУК
С.-Петербургский научный центр
Институт российской истории
С.-Петербургский филиал

РАБОЧИЕ И РОССИЙСКОЕ
ОБЩЕСТВО

Вторая половина XIX — начало XX века

Сборник статей и материалов
посвященный памяти
О. Н. Знаменского

Санкт-Петербург
1994

RUSSIAN ACADEMY OF SCIENCES

Scientific center of St.-Petersburg

**St.-Petersburg branch of the
Institute of Russian History**

WORKERS AND RUSSIAN SOCIETY

The second half of XIX — beginning of XX centuries

**Collection of articles and materials
dedicated to the memory of
O. N. Znamensky**

**St.-Petersburg
1994**

СОДЕРЖАНИЕ

От редакции	5
Светлой памяти О. Н. Знаменского.....	9
<i>Т. М. Китанина.</i> “Шестидесятники” и движение за воскресные школы для рабочих. 1859–1869 гг.	17
<i>А. Ф. Ворончихин.</i> К вопросу о численности рабочих на Ижевском и Воткинском казенных заводах в 1861–1900 гг.....	30
<i>Дж. Сур (США).</i> Рабочая демократия в Петербурге и Совет рабочих депутатов в 1905 г.....	43
<i>Н. В. Михайлов.</i> Вожаки фабрично-заводских рабочих Петербурга 1905–1907 гг.	53
<i>С. И. Потолов.</i> Царизм, буржуазия и рабочий вопрос в первой русской революции (Бакинская совещательная кампания 1906–1908 гг.)	70
<i>Н. Н. Смирнов.</i> Учителство и общественно-поли- тическое движение России в 1917 г.....	138
<i>Б. И. Колоницкий.</i> Советы и контроль над печатью (март-октябрь 1917 г.).....	151
<i>В. Ю. Черняев.</i> Рабочий контроль и альтернативы его развития в 1917 г.....	164
<i>Т. А. Абросимова.</i> Заседание Петербургского комитета РСДРП(б) 15 октября 1917 г.....	178
<i>А. Н. Чистиков.</i> “Классовый паек” в революции 1917 г.....	187
<i>С. В. Яров.</i> Политические настроения масс в 1918 г. (по материалам V съезда Советов рабочих и крестьянских депутатов Петербургской губернии) ...	196

<i>Е. М. Балашов. Участие рабочих в жизни петроградских школ в первые послереволюционные годы</i>	208
Эльза Эдуардовна Крузе (1920–1993)	224
<i>Приложение</i>	
Этический коммунизм эпохи Гражданской войны: ранее неизвестные материалы из архива	
<i>В. А. Поссе</i> (вступительная статья и комментарии <i>В. Ю. Черняева</i> , подготовка текстов <i>Н. А. Поссе</i> и <i>В. Ю. Черняева</i>)	231
Список сокращений	272

CONTENTS

Introduction	5
In Respectful Memory of O.N.Znamensky	9
<i>T.M.Kitanina</i> . "Shestidesiatniks" and the movement for the Workers' Sunday schools. 1859-1869	17
<i>A.F.Voronchihin</i> . On a question on number of the wor- kers of Izhevsk and Votkinsk state plants in 1861-1900 ..	30
<i>G.Surh [USA]</i> . Worker's democracy in St.-Petersburg and the Soviet of Workers' Deputies in 1905	43
<i>N.V. Mikhailov</i> . Leaders of industrial workers of St.-Petersburg. 1905-1907	53
<i>S.I.Potolov</i> . Tsarism, bourgeoisie and the labour question in the First Russian revolution (Baku consultative campaign. 1906-1908)	70
<i>N.N.Smīrnov</i> . School-teachers and the social and political movement in Russia in 1917	138
<i>B.I.Kolonitsky</i> . The Soviets and the control of the press (March - October 1917)	151
<i>V.Iu. Cherniaev</i> . The Workers' control and alternatives of its development in 1917	164
<i>T.A. Abrosimova</i> . The meeting of the Petersburg Bolshevik Committee on 15 October 1917	178
<i>A.N. Chistikov</i> . A "hungry ration" in the 1917 Revolution	187
<i>S.V.Iarov</i> . Political sentiments of the masses in 1918 (According to the materials of the V Congress of the Soviets of Workers' and Peasants' Deputies of Petrograd province)	196

<i>E.M. Balashov</i> . Participation of the workers in school-life of Petrograd in the early post-revolutionary years	208
Elsa E. Kruze (1920-1993)	224
<i>Supplement.</i>	
Ethical Communism of the Age of the Civil War: unknown materials from the private archives of <i>V.A.Posse</i> (publication of <i>N.A.Posse</i> and <i>V.Iu.Cherniaev</i>).	231
Abbreviations	272